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AMERIKAI ŰRHAJÓS LENINGRÁDBAN. A Szovjet 
Baráti Társaságok Szövetségének vendégeként a Szovjet-
unióban tartózkodó Frank Borman amerikai űrhajós két-
napos látogatásra Leningrádba érkezett, A képen: Tyitov 
szovjet űrhajós társaságában megkoszorúzza az elesett 

hősök emlékművét 

Kik hátráltatják 
a békés megegyezést? 

• Párizs (MTI) 
Csütörtökön .zajlott le Pá-

rizsban a Vietnammal fog-
lalkozó négyes értekezlet 24. 
ülése. Ezen a napon a saigo-
ni rezsim képviselője a töb-
bi között azt az abszurd ki-
jelentést tette, hogy a Dél-
vietnami Köztársaság ideig-
lenes forradalmi kormányá-
nak megalakulása „hátrál-
tat ja a békés megegyezés 
esélyeit". Valójában Saigon 
nem a békés megegyezésre 
készül, hanem a további el-
lenállásra, ami a szűk ural-
kodó klikk, a Thieu—Ky cso-
portnak a hatalomhoz való 
elszánt ragaszkodásával egy-
értelmű. Ez az oka — és 
semmi egyéb! — annak, 
hogy az egész világ által üd-
vözölt ideiglenes dél-vietna-
mi forradalmi kormány meg-
alakulásától annyira iszo-
nyodnak. 

Nguyen Thi Binh asszony, 
a DVK ideiglenes forradalmi 
kormányának külügyminisz-
tere felszólalásában leleplez-
te: az amerikaiak Párizsban 
változatlanul „az erő helyze-
téből" akarnak tárgyalni, a 
bejelentett amerikai csapat-

kivonásnak pedig csak az a 
célja, hogy amerikai veze-
tés alatt vietnamiakat küld-
jenek harcba vietnamiak el-
len. 

Egy másik csütörtöki hír 
ugyancsak meggyőző bizo-
nyítékát szolgáltatja annak, 
hogy valójában kik „hátrál-
tat ják a békés megegyezés 
esélyeit" a délkelet-ázsiai 
térségben. A beismerés ez-
úttal magától az USA-tól 
ered. A saigoni amerikai fő-
parancsnokság korábbi állí-
tásaival ellentétben ezúttal 
beismerte, hogy tüzérséggel 
lőtte és repülőgépekkel bom-
bázta Kambodzsa területét. 

A nap egy harmadik híre 
azt dokumentálja, hogy va-
lójában kik sorakoznak fel 
a béke és a humanizmus ol-
dalán. A VDK kormánya je-
lentette be, hogy július 4-re. 
az Egyesült Államok legna-
gyobb nemzeti ünnepe alkal-
mából ismét szabadon bocsát 
három, a VDK területén el-
fogott amerikai katonát és 
engedélyt ad az Észak-Viet-
namban fogva tartott ameri-
kaiaknak, hogy családjuktól 
ajándékot vegyenek át. 

Felújította munkájút 
a genfi értekezlet 

• Genf (MTI) 
Csütörtökön délután az 

Egyesült Nemzetek Szerveze-
tének genfi palotájában fel-
újította munkáját a Mongó-
lia és Japán felvételével idő-
közben tizenkilenchatalmivá 
nőtt leszerelési értekezlet. A 
tanácskozás megkezdése előtt 
félórás, ünnepélyes ceremó-
nia keretében üdvözölték az 
értekezlet munkájában elő-
ször részt vevő két ú j orszá-
got képviselő delegációkat. 

# New York (AFP, Reu-
ter, TASZSZ) 

U Thant ENSZ-főtitkár ja-
vaslatot tett közzé, amely-
ben „a világ biztonságának 
érdekében" felhív minden 

országot, kössenek egyez-
ményt a vegyi- és bakte-
riológiai fegyverek kifejlesz-
tésének, gyártásának és fel-
halmozásának megszünteté-
séről. Az ajánlásokat annak 
a 14 szakértőnek egyöntetű 
megállapításai tartalmazzák, 
akiket U Thant főtitkár bí-
zott meg azzal, hogy a genfi 
leszerelési értekezlet számá-
ra dolgozzanak ki jelentést I 
erről a kérdésről. 

A jelentés kidolgozásában 
magyar, holland, olasz, cseh-
szlovák, francia, japán, ka-
nadai. szovjet, amerikai, 
mexikói, svéd, etiópiai, len-
gyel és angol szakértők vet-
tek részt 

Szakmát 
tanulnak 
Véglegesen majd augusz-

tus közepén — a pótfelvéte-
lek után — fejeződnek be az 
iparitanuló-felvételek, de 
már most pontos a kép a je-
lentkezésekről. Igen figye-
lemre méltó, hogy az idén 
több mint 90 ezer fiatal je-
lentkezett ipari tanulónak, s 
a számok a korábbinál 
reálisabb pályaválasztásra, 
a szülők és az iskolák haté-
konyabb együttműködésére, 
s a pályaválasztást segítő 
intézmények eredményesebb 
munkájára utalnak. 

A korszerű szakmunkás-
képzés szellemében — amely-
nek végső formáját a 
készülő ú j iparitanuló-tör-
vény adja majd meg — 
igyekeztek minél több fia-
talnak módot adni az emelt 
szintű képzésre. Az elsőéves 
ipari tanulók egyharmada 
már a hagyományosnál 
magasabb színvonalon sajá-
títhatja el választott szak-
máját. 

Mint minden évben, az 
idén is különös gondossággal 
foglalkoztak a lányok elhe-
lyezésével. A tavalyinál már 
valamivel többen, 25 ezren 
akarnalf szakmát tanulni, s 
bár sokféle lehetőség várja a 
lányokat, a pályaválasztás-
ban még nem történt „front-
áttörés": viszonylag kevesen 
jelentkeztek vasipari szak-
mára, s a kelleténél többen 
szeretnének kereskedelmi, s 
más szolgáltató jellegű szak-
mát tanulni. 

Mérleg és mozgósítás 
Megkezdődtek a nevelésügyi kongresszus 

előkészületei 
Alapos mérleget vonni az 

elmúlt negyedszázad köz-
oktatás-politikájáról. ugyan-
akkor hatékony segítséget 
nyújtani napjaink nevelés-
ügyi problémáinak megol-
dásához. Ez lenne az V. 
nevelésügyi kongresszus leg-
fontosabb törekvése, mely 
így, summázva is megsejte-
ti azt az alapos előkészítő 
munkát, ami júniusban kez-
dődött országszerte az 1970 
szeptemberében Budapesten 
rendezendő háromnapos ta-
nácskozás sikeréért. Erről 
beszélgettünk Drien Ká-
roly szegedi tanszékvezető 
főiskolai tanárral, a Magyar 
Pedagógiai Társaság megyei 
tagozatának elnökhelyette-
sével. 

— A kongresszus legfőbb 
célja, hogy a társadalom 
valamennyi érdekelt rétegé-
nek bevonásával számba ve-
gye az oktatás- és nevelés-
ügy eredményeit 1945 óta, 
ugyanakkor a pedagóguso-
kat és az iskolán kívüli ne-
velési tényezőket mozgósít-
sa az iskolareform minél 
eredményesebb megvalósítá-
sára. Úgyszólván a közneve-
lésügy valamennyi fontos 
kérdését vizsgálja, figyelem-
be veszi a társadalom idő-
szerű és távlati igényeit, 

szempontokat ad az iskola-
ügy és a pedagógia újabb 
feladatainak megoldásához. 
Kijelölt témabizottságok ké-
szítették el a téziseket, me-
lyeket a Társaság megvi-
tatásra, kiegészítésre eljutta-
tott valamennyi szakosztály-
nak. tagozatnak, az elméleti 
és gyakorlati pedagógusok 
csoportjainak. A tézisek vi-
tája decemberben fejeződik 
be, majd jegyzőkönyvek és 
javaslatok figyelembevételé-
vel a témabizottságok elké-
szítik kongresszusi beszá-
molóikat. 

# Milyen tartalmi kérdések-
kel foglalkozik a kong-
resszus? 

— A tartalmi előkészítést 
lényegében négy témabizott-
ság végzi. A szakemberek 
arra törekedtek, hogy a négy 
témakör felölelje napjaink 
pedagógushivatásának prob-
lematikáját: a nevelésköz-
pontúságot, az ifjúság hely-
zetének, nevelésének, kutatá-
sának gondjait, a nevelés 
színtereinek és tényezőinek 
társadalmivá szélesülését, 
összefüggéseit a haladással; 
az élet és az iskola kap-
csolatát a tudományos-tech-
nikai forradalom időszaká-
ban. a didaktika-metodika 

Új lehetőségek 
a családiház-építésben 
Szegednek is kellene tájékoztatási központ 

Moszkva 
Csütörtökön szíriai párl-

és kormányküldöttség érke-
zett hivatalos látogatásra 
Moszkvába Nureddin Atasz-
szi, a Baath Párt főtitkára, 
államfő és miniszterelnök 
vezetésével. A repülőtéren 
Leonyid Brezsnyev, Nyiko-
laj Podgornij, Alekszej Ko-
szigin és más szovjet veze-
tők fogadták a küldöttséget. 

New York 
A Biztonsági Tanács ülé-

sén folytatódott a Jeruzsá-
lem arab részének bekebele-
zésére irányuló izraeli akci-
ókkal kapcsolatos jordániai 
panasz vitája. Magyarország, 
az EAK. Marokkó, Zambia. 
Nepál, Finnország, Malaysia. 
Libanon, Szíria, Irak, Jor-
dánia, Indonézia. Kolumbia 
és Paraguay képviselői el-
ítélték az izraeli kormány 
arra irányuló erőfeszítéseit, 
hogy annektálja Jeruzsálem 
arab részét. 

Prága 
Gustáv Husák, a CSKP KB 

első titkára, Lubomir Strou-
gal, a CSKP cseh irodájá-
nak vezetője és Josef 
Kempny, az CSKP KB tit-
kára csütörtökön Ostravába 
érkezett. Gustáv Husák dél-
előtt a karvinai bányászok 
gyűlésén vett részt. Délután 
Gustáv Husák, Josef Kempny 
és Lubomir Strougal részt 
vett az ostravai kultúrház-
ban rendezett kerületi párt-
aktíván. Az egybegyűlt 1400 
funkcionárius előtt Gustáv 
Husák, majd Lubomir Strou-
gal mondott beszédet. 

Lysa Poljana 
Marian Spychalski, a Len-

gyel Népköztársaság Állam-
tanácsának elnöke négyna-
pos látogatásra Csehszlová-
kiába érkezett. A Magas 
Tátrában levő Lysa Poljana 
határállomáson Ludvik Svo-
boda fogadta a lengyel ál-
lamfőt. 

A kislakás-, a családiház-
építkezés legalább olyan 
fontos, mint az állami la-
kásépítés. Egyrészt azért, 
mert nagyon sokan van-
nak, akik szívesebben lak-
nak a maguk kertes házá-
ban, mint egy belvárosi 
bérpalotában, másrészt pe-
dig — tudjuk jól — az ál-
lami lakásépítés egyelőre 
még nem tud sem Szegeden, 
sem másutt az országban, 
lépést tartani az igények-
kel. A második ötéves terv-
ben épült 1639 magánlakás-
ból 1363 családi ház volt. A 
harmadik ötéves terv első 
évében, 1966-ban 209, 1967-
ben 245 családi ház épült; 
1966—1968-ban a II. kerü-
letben 589, a III. kerületben 
142 építési kérelmet adtak 
be. Az OTP egyik jelentése 
szerint 1967-ben 1121, 1968-
ban 658 személy kapott köl-
csönt családiház-építéshez. 

Ismeretes, hogy az építé-
si kedvet cseppet sem nö-
velte a kamatok és az épí-
tési anyagok árának emel-
kedése, még úgy sem, hogy 
a kormány állami dotációt 
engedélyezett a magánlakás 
építési akció támogatására. 
Ezeken a problémákon azon-
ban tulajdonképpen már túl 
vagyunk: a magasabb árak 
stabilizálták a kereslet és 
kínálat viszonyát, lényegé-
ben megszűnt a különböző 
építési anyagok krónikus 
hiánya. Most már érdeme-
sebb a jövőbe nézni: hogyan 
lehetne elérni, hogy minél 
több, s nem is akármilyen 
magánház épüljön Szegeden. 

Ami a családi házak kül-
sejét illeti, szerencsére ná-
lunk nem olyan súlyos a 
helyzet, mint az ország más 
vidékein, például a Balato-
non: nincsenek középkori 
udvarházakra emlékeztető 
tornyos, be-kiugrós „épület-
csodák". Aki kimegy a Ság-
váritelepre vagy szétnéz Új-
szegeden, az nyugodtan di-
csérheti a szegedi házépítők 
jóízlését. Ettől függetlenül: 
a legtöbb családi ház megle-
hetősen konvencionalista. 
hiába adott ki az országban 
több mint 33 ezer példány 
jobbnál jobb és szebbnél 
szebb családiház-típustervet 
az Építésügyi Tájékoztatási 

Központ, igen kevés lakás 
épült fel belőlük. Idegen-
kednek tőlük az emberek. 

Nyilvánvaló, hogy meg-
győzőbb, hatásosabb reklám-
ra lenne szükség, mert hiá-
ba az olcsó típusterv, ha 
nem kell. Az előbb említett 
szervezet Siófokon már fel 
is állított egy tájegységi tá-
jékoztatási alközpontot, s 
még az idén hasonló fiókot 
nyit Győrben is — a helyi 
szervek támogatásával. Saj-
nos Szeged neve eddig még 
szóba sem került, pedig itt 
legalább olyan fontos sze-
rep várna rá, mint másutt. 

Ismeretes, hogy néhány 
év múlva már ontani fogja 
termékeit a szegedi ház-
gyár, az állami lakásépítke-
zés szinte egyedüli anyaga 
az onnan kikerülő panel 
lesz. Van azonban itt egy 
téglablokk-gyártó üzem is 
— termékeiből épült Odesz-
sza, s azzal kezdtük építeni 
Tarjánt mely nemcsak 
„foghíjak", többemeletes 
társasházak építésére lesz 
továbbra is alkalmas, ha-
nem családiház-építésre is. 
Bárki beláthatja, hogy ész-
szerűbb és olcsóbb egy egész 
téglafalat beemelni helyére, 
mint a téglát egyenként rak-
ni a falba. 

A téglablokkos családiház. 
építésre fel kell készülniük 
a kivitelezőknek, az építő-
ipari szövetkezeteknek. De 
hiába készülnének fel rá 
különböző gépekkel, kis da-
rukkal, ha a megrendelők 
továbbra is ragaszkodnak a 
hagyományos kőművesmes-
teri munkához. 

Az építőipar mai — s 
még inkább: a közeljövőben 
várható — színvonalán, a 
magánerős építkezéseket is 
az állami lakásépítkezéshez 
hasonló szervezettséggel le-
het csak lebonyolítani. Ez 
az olcsóbb és jobb megol-
dás ! A tanács beruházási 
vállalatának működése keret 
erre már jelenleg is, de azt 
sajnos még egyáltalán nem 
mondhatjuk el. hogy a csa-
ládiház-építkezés propagan-
dája megfelelő volna. Jó 
telekpolitika, korszerű épí-
tési anyagok, olcsó, prakti-
kus tervek és szakszerű le-
bonyolítás — ezek együttes 

alkalmazása változtathatja 
és növelheti meg azokat az 
építési számokat is, melye-
ket bevezetőben említettünk, 
a jelenlegi helyzet illusztrá-
lására. 

F. K. 

körében pezsdülő életet a 
pedagógushivatás modern 
értelmezését, a neveléstudo-
mány helyzetét stb. Az első 
témakör konkréten vizsgál-
ja, hogy a társadalmi-gazda-
sági és tudományos-techni-
kai fejlődés várhatóan mi-
lyen követelményeket tá-
maszt a nevelésüggyel szem-
ben. A második témakör az 
iskolai és azon kívüli neve-
lői tényezőkkel, együttműkö-
désük szorosabbá tételével, 
míg a harmadik a pedagó-
gus hivatással, a pedagógu-
sok továbbképzésével foglal-
kozik, és olyan kérdéseket 
igyekszik megválaszolni, 
mint például a nevelőkép-
zés reformja, a pedagóguseti-
ka. a szocialista tanár-diák 
viszony, és a speciális szak-
tanárképzés néhány aktuális 
problémája. Végül a neve-
léstudomány helyzetét, fel-
adatait, intézményeit, a pe-
dagógia és a többi tudo-
mány kapcsolatát elemzi a 
negyedik témakör. 

• Mivel készfii a Magyar 

Pedagógiai Társaság 

Csongrád megyei tagozata 

a kongresszusra? 

— A tagozat munkakö-
zösségeinek szervezése a 
közelmúltban fejeződött be. 
Az elnökség döntése alap-
ján Csongrád megye és Sze-
ged tantestületeinek bevoná-
sával főleg a szocialista ta-
nár-diák viszonnyal, vala-
mint az ifjúság kulturális 
fejlődésével foglalkozunk 
szeptembertől. Mint isme-
retes, az előkészítő időszak-
ban különböző emlékülések, 
rendezvények kapcsolódnak 
a kongresszus munkájához. 
Közéjük sorolható az idei 
szegedi pedagógiai nyári 
egyetem is, hiszen program-
ján olyan előadások szerepel-
nek. melyek az ifjúság ma-
gatartásának fejlődési fel-
tételeit és azokat a módsze-
reket kutatják, melyek ha-
tékonyabbá teszik a nevelői 
ráhatást. 

N. I. 

Somogyi Károlyné felvétele 
ÉPÜL A CSATORNA. Szeged nyugati iparövezetében új , 
nagy áteresztő képességű csatornarendszer épül. A gumi-
gyártól induló csatorna a tejüzemtől szállítja el majd a 
szennyezett ipari vizet, s átemelő rendszeren keresztül 
kapcsolódik a csatornahálózathoz. A csatornaépítés külön-
legessége, hogy rendkívül mélyen, 7—12 méterre a felszín 
alatt történik. Képünk a Csongrád megyei Állami Építő-
ipari Vállalat mélyépítési üzemének dolgozóit mutatja be, 
amint a Dorozsmai úti szakaszon elhelyezik a csatorna 

betonelemét 
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